
 

 

EKONOMIKA 

Inflace se vzepřela ČNB a klesla. Levnější je benzin, mléko nebo sýry 
Růst cen v říjnu zpomalil. Spotřebitelské ceny 

oproti stejnému měsíci předchozího roku vzrostly 

o dvě desetiny procenta. Analytici oslovení 

agenturou Reuters očekávali inflaci ve 

dvojnásobné výši. Ve srovnání se zářím letošního 

roku pak ceny zůstaly stejné. 

Již tradičně měl největší vliv na slabou inflaci 

propad cen pohonných hmot – v říjnu se jejich 

ceny propadly v meziročním srovnání o více než 

17 procent. To bylo více než v září, kdy meziročně 

ceny těchto surovin klesly o zhruba 15 procent. 

Průměrná cena benzinu Natural 95 tak minulý 

měsíc činila 30,5 Kč za litr. To bylo nejméně od února letošního roku. V říjnu zlevnily také některé 

potraviny – nejvíce mléko (-15,6 procenta) a sýry (-12,9 procenta). 

Naopak nejvíce zdražovaly, již tradičně, tabákové výrobky. Jejich cena oproti říjnu roku 2014 

stoupla o osm procent. Nicméně růst se zpomalil, protože v září jejich cena vzrostla o 8,5 procenta.  

 

Více na http://ihned.cz 

Ekonomika díky čerpání evropských dotací poroste o více než čtyři procenta, tvrdí 
Česká bankovní asociace  

Růst české ekonomiky letos dosáhne 4,2 procenta, a to kvůli urychlenému čerpání evropských 

dotací, což podporuje investice firem. Tvrdí to nová prognóza, kterou v úterý představila Česká 

bankovní asociace (ČBA). Díky silnému růstu ekonomiky počítají ekonomové ČBA s tím, že míra 

nezaměstnanosti letos dosáhne 6,5 procenta a mzdy vzrostou o něco málo přes tři procenta. 

Hlavním tahounem růstu HDP jsou letos firmy a jejich investice, nicméně i domácnosti se činí. 

"Robustní spotřeba domácností, která roste přes tři procenta meziročně, se také výrazně podílí na 

růstu ekonomiky a to se nezmění ani v příštím roce," říká Dana Hájková, makroekonomická 

analytička České spořitelny. 

Kvůli levné ropě, slabé inflaci v eurozóně a některým zlevňujícím potravinám počítá ČBA s tím, 

že letos vzrostou ceny pouze o půl procenta. To znamená, že kupní síla domácností se i při relativně 

mírném růstu nominálních mezd zvýší. 

Příští rok by měla česká ekonomika zpomalit, protože vyvanou jednorázové faktory, které letos 

vytáhnou růst HDP nad čtyři procenta. "Předpokládáme, že v roce 2016 bude růst české ekonomiky 

pokračovat volnějším tempem okolo 2,5 procenta, které je dlouhodobě udržitelné," říká Martin 

Kupka, hlavní ekonom ČSOB s tím, že hlavním tahounem zůstane zpracovatelský průmysl.  

 

Více na http://ihned.cz 
 

BANKY 

Sedm Čechů ze sta nemá kartu. Se vzděláním roste počet plateb, ukázal průzkum 
Přestože je v Česku více aktivních bankovních karet než obyvatel, sedm procent Čechů nemá 

kartu žádnou. Vyplývá to z výsledků průzkumu, který pro Raiffeisenbank realizovala agentura NMS 

Market Research. 

Alespoň jednu kartu má tedy 93 procent Čechů, kartu s bezkontaktní funkcí pak vlastní už          

80 procent lidí v Česku. Bezkontaktní karty už vydává většina bank v Česku. Z velkých bank je 

jako poslední začala v červenci vydávat UniCredit Bank. V nabídce je stále nemá jen pár bank, 

například Sberbank nebo Oberbank. 

Bezkontaktní platby nyní preferuje 63 procent lidí. "Výhodou je jejich rychlost. Zejména               

u malých částek do 500 korun, kdy není nutné zadávat PIN, je zaplacení otázkou několika vteřin," 

říká Romana Lantorová, produktová manažerka Raiffeisenbank. 

Větší oblibě se bezkontaktní platby těší u mladých lidí ve věku 18 až 24 let (přednost jim dává    

70 procent dotázaných) a u lidí s vyššími příjmy (75 procent). 

Alespoň někdy platí kartou v obchodech 94 procent dotázaných lidí. Jednou nebo vícekrát týdně 

je to pak 68 procent lidí. Tento podíl se ale snižuje s rostoucím věkem - u lidí ve věku 55 až 64 let je 

to jen polovina. 

Frekvence plateb kartou v obchodech roste spolu s dosaženým vzděláním. Jednou nebo vícekrát  

LIDÉ 

Jiří Schwarz  se stal novým členem dozorčí 

rady Expobank CZ 
V minulosti byl členem 

Národní ekonomické rady 

Vlády ČR, dále Vědecké 

rady ICER (International 

Center for Economic 

Research) a prezidentem 

Liberálního institutu.         

V současné době působí ve 

správních radách dvou 

zahraničních institucí         

(v USA a Lucembursku), 

je nezávislým členem 

představenstva turecké energetické společnosti            

a ředitelem Centra ekonomických a tržních analýz. 

Jiří Schwarz získal vzdělání na Vysoké škole 

ekonomické v Praze, kde v letech 2003 – 2010 

působil jako děkan Národohospodářské fakulty. 

Mluví plynně anglicky, německy, rusky a domluví se 

francouzsky. Je autorem mnoha odborných publikací. 

Je ženatý, má dvě dospělé děti a ve volném čase 

jezdí na kole, na lyžích a hraje tenis. 

TIPY 

Včasnou fixací úroků ušetříte při 
splácení hypotéky i desítky tisíc korun. 
Příští rok hypotéky zdraží  

Objem nových a refinancovaných hypoték 

může být letos rekordní. Od ledna do konce 

září dosáhl 135,4 miliardy korun. Podle Marie 

Mockové, mluvčí Hypoteční banky, jedničky 

na trhu, je to asi o osm miliard méně než  

143,4 miliardy za celý loňský rok. Dá se tedy 

očekávat, že celková výše uzavřených 

hypotečních úvěrů letos převýší rekordních 

149,7 miliardy z roku 2013. 

Příčinou je vedle nízkých úroků růst 

ekonomiky a větší zájem Čechů utrácet. 

Průměrná výše hypotéky dosáhla podle serveru 

Hypoindex 1,85 milionu korun. Silná 

konkurence umožňuje ušetřit při uzavření nové 

či refinancování stávající hypotéky na 

nejčastěji využívaných pět let desítky tisíc 

nebo i více. Potvrzuje to modelový výpočet 

Josefa Rajdla, vedoucího analytika firmy 

Fincentrum, která vydává Hypoindex. Vychází 

z porovnání hypotečních úvěrů, které je možné 

v současné době získat na českém trhu. 

Letos začal poskytovat hypotéky jeden         

z mladších hráčů na bankovním trhu, Air 

Bank. Stejně jako část dalších nových bank 

zatím nabízí jen jejich refinancování                

s omezenou délkou fixace úroků − nyní 

tříletou. Banka jde podle mluvčího Vladimíra 

Komjatiho proti trendu stagnace cen, v říjnu 

snížila sazbu na 1,89 procenta. Klienty láká 

(Pokračování na stránce 2) 
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tím, že mohou kdykoliv během fixace zdarma 

uhradit splátky či celou hypotéku. Když si ji 

převedou v době fixace jinam, hradí náklady 

0,2 procenta ročně z výše úvěru do konce 

fixace. 

    

Více na http://ihned.cz 

 

Bitcoin je měna, rozhodl evropský 
soudní dvůr. Policie před ním varuje 

Pavel Niedoba skoro 

dva roky provozuje         

on-line směnárnu bitcoinů. 

Celou dobu však žil v 

nejistotě, jak s digitálními 

penězi nakládat. Potěšil 

ho tak říjnový rozsudek 

evropského soudního 

dvora − bitcoin a další virtuální měny jsou 

platidla, a při obchodování s nimi tak není 

nutné platit daň z přidané hodnoty. 

Soud tak konečně odpověděl na otázku, která 

trápila řadu obchodníků. Kdyby se z transakcí 

s digitálními penězi musela platit DPH, citelně 

by to zvýšilo prodejní cenu bitcoinů. 

"Protože se nakupují prostřednictvím 

internetu, byl by logickým krokem přesun 

směnáren mimo Evropskou unii, jinak by byly 

méně konkurenceschopné," nastínila možný 

dopad opačného rozhodnutí Kateřina 

Bartůšková z České národní banky. 

Niedobovi ale nešlo jen o peníze. "Tu otázku 

jsme vznášeli dávno a oficiální stanovisko 

jsme od České národní banky ani jiných autorit 

nezískali. Museli jsme ale uzavřít účetnictví     

a rozhodnout se na vlastní pěst, jestli daň 

odvedeme," řekl. 

Právní nejistotu mezi státy i uvnitř nich 

ukázalo Švédsko, kde se dva daňové orgány 

neshodly, zda obchodník s bitcoiny má platit 

DPH, nebo ne. Soud, který spor řešil, se tak 

obrátil na evropský soudní dvůr                        

v Lucemburku. A ten nyní konstatoval, že 

bitcoiny nejsou cennými papíry ani zbožím, 

ale druhem peněz. 

Pavel Niedoba teď očekává oživení obchodů. 

Podle něj tomu napovídá i současný růst kurzu 

bitcoinu. Letos kolísal kolem 250 dolarů. 

Minulý týden překonal 300 a tento týden začal 

na 315 dolarech (asi 7700 korun). 

"Díky decentralizaci, rychlosti převodů          

i anonymitě mohou být virtuální měny snadno 

zneužity při legalizaci výnosů z trestné 

činnosti, financování terorismu, vydírání, 

uplácení a podobně," varoval ale před riziky 

policejní mluvčí David Schön. 

Přes dva roky se tématem zabývá pracovní 

skupina Bitcoin. Zřídila si například i vlastní 

bitcoinovou peněženku, díky které mohla 

česká policie poprvé zadržet virtuální peníze    

v probíhajícím trestním řízení, jehož 

podrobnosti zatím tají. 

Více na http://ihned.cz          

  

týdně takto platí 87 procent absolventů vysokých škol. Oproti tomu u lidí se základním vzděláním 

je to jenom 39 procent. 

"Lidé s vyšším vzděláním ve své profesi méně pracují s hotovostí, výdělek inkasují na svůj účet a 

také své výdaje na bydlení a služby řeší bezhotovostně. Je pro ně proto přirozenější použít i pro 

další výdaje platební kartu místo hotovosti," říká Lantorová. 

Placení kartou v obchodech je také oblíbenější ve větších městech, což je logické, protože zde 

také více obchodů karty přijímá. Ve městech nad 100 tisíc obyvatel dokonce 14 procent lidí platí 

kartou každý den. 

Více na http://aktualne.cz 

ČNB "mlží" o prodloužení intervencí. Jedná se o selhání transparence 
měnové politiky 

Bankovní rada drží dál hráče na 

finančním trhu v napětí. ČNB po 

svém čtvrtečním zasedání naznačila, 

že ekonomika bude žít se slabou 

korunou déle. Jasné prohlášení ale 

nezaznělo. "Bankovní rada se shodla, 

že ukončení kurzového závazku se 

pravděpodobně posouvá až do období 

okolo konce roku 2016," prohlásil 

totiž na tiskové konferenci guvernér 

Miroslav Singer. 

Neurčitost tohoto prohlášení velmi 

vadí Jakubu Seidlerovi, hlavnímu 

ekonomovi ING Bank. "Podle mě se jedná          

o naprosté selhání transparence měnové politiky," uvedl Seidler. Podle něj měla bankovní rada buď 

jasně říct, že bude režim slabé koruny držet déle, nebo zůstat u předchozího termínu ukončení. 

Zatím centrální banka počítala s ukončením uvolněné měnové politiky nejdříve v druhé polovině 

příštího roku. 

Zcela moudrý z prohlášení ČNB nebyl ani Radomír Jáč, hlavní ekonom Generali Investments. 

"Dikce tiskové konference není úplně jasná. Nicméně očekávám, že oficiálně svůj kurzový závazek 

centrální banka prodlouží na svém příštím zasedání v prosinci," myslí si Jáč. 

Podle něj pro delší období se slabou českou měnou hovoří i to, že inflace podle předpovědi 

centrální banky zůstane pod dvouprocentním cílem, o který ČNB usiluje, až do konce roku 2016. 

Centrální banka oproti srpnové předpovědi očekává pro letošek výrazně rychlejší růst ekonomiky 

− zatímco předtím počítala s růstem o 3,8 procenta, nyní jej očekává téměř o procentní bod vyšší. 

ČNB v této souvislosti kritizovala bývalá členka bankovní rady Eva Zamrazilová. Ta nesouhlasí   

s tím, aby se rychle rostoucí české hospodářství ještě více stimulovalo prostřednictvím uměle 

oslabeného kurzu. 

Více na http://ihned.cz 

 

INVESTICE 

Spořicí účty moc nevynáší. Investice do fondů tak rostou i přes oslabení 
akciových trhů 

Zájem o investice do podílových a investičních fondů nabízených na českém trhu zůstává vysoký. 

Příčinou jsou především nízké úroky u spořicích účtů a termínovaných vkladů, které nutí investory 

hledat jiné možnosti, jak výhodněji zhodnotit peníze. 

K 30. září spravovaly fondy domácích i zahraničních správců nabízené v Česku domácnostem a 

institucím aktiva ve výši 367,20 miliardy korun. Je to asi o 190 milionů korun méně než koncem 

června. Hlavní příčinou tohoto mírného poklesu je oslabení akciových trhů ve třetím čtvrtletí.  

"Nepříznivá situace na akciových trzích ovlivnila hodnotu majetku v akciových a v některých 

smíšených fondech. Z aktuálních údajů ale vyplývá, že zájem o fondy nadále roste. Koncem roku 

tak může objem aktiv, které spravují, překonat dosavadní historický rekord z června letošního 

roku," komentuje očekávaný vývoj místopředseda rady ředitelů Asociace pro kapitálový trh 

(AKAT) Jan Vedral. 

Z celkových 367,2 miliardy korun, které měli investoři koncem září ve fondech, připadá 130,87 

miliardy na smíšené fondy. Majetek dluhopisových fondů činil k témuž datu 114,53 miliardy, 

akciových 65,26 miliardy, strukturovaných 28,74 miliardy, fondů fondů téměř 16 miliard, 

nemovitostních 8,1 miliardy korun a ve fondech peněžního trhu 3,71 miliardy korun. 

 

Více na http://ihned.cz 
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